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Medlemmer og mødedeltagere: 

Poul Erik Pedersen, Nordsjælland (KNS), Formand 

Gunnar Brüsch, Storkøbenhavn Nord (SN), Næstformand 

Niels Egeberg, Storkøbenhavn Vest (KSV) 

Flemming Hansen, København (KK) afbud 

Kurt Jensen, Bornholm, (KB)  

Boris Damsgaard, Nordsjælland (KNS) 

Ingvar Frier, Storkøbenhavn Nord, (SN) 

Kurt Sjøgreen, Storkøbenhavn Vest (KSV) 

Svend-Erik Fangel Pedersen, København, (KK) 

Kurt Pedersen, Bornholm, (KB) afbud 

 

Referat sendes også til 

Webpostkasse Nordsjælland 

Webpostkasse Bornholm 

 

Referatet er indført i kursiv i dagsordenen. 

 

  

Dagsorden:  

 

1. Velkomst. Husk rejseafregningsbilag. 

Poul Erik Pedersen bød velkommen. 

2. Referatet af Regionsmøde nr. 49. den 25. november 2019. Formel godkendelse. 

Referatet blev endeligt godkendt i udgaven dateret 29. november. Skal lægges på 

hjemmesiden for Regionsudvalget – det sørger Gunnar for. 

3. Korte aktuelle meddelelser fra formand og kredsene 

- Kommende KR/årsmøde-datoer. 

KNS afholder møde 4. marts. Der skal indvælges flere nye medlemmer. 

KB afholder et helt særligt møde 12. marts – hvor Miljøminister Lea Wermelin 

deltager som oplægsholder. Det bliver et offentligt møde, og der håbes på man-

ge deltagere. Invitationen sendes meget bredt ud. 

SN afholder årsmøde 23. marts – og der arbejdes intenst på at finde adresser på 

flere lokalforeninger igennem www.findditfriluftsliv.dk  

KSV 18. marts med en ny mødestruktur hvor der fokuseres på projekter. 

KK afholder møde 2. april. 

- Ref. fra kredsene/REKU-beretning og REKU-dagsorden vedr. 26/2-20. 

Poul Erik var glad for at have modtaget korte statusrapporter fra alle kredsene, 

og det var fint at de var sendt rundt til alle medlemmer af Regionsudvalget! 

Det er en spændende dagsorden – såsom hvad er fremtiden for REKU? Vi er eni-

ge om, at hvis REKU nedlægges uden noget andet sættes i stedet, så vil afstan-

den imellem kredsene og Friluftsrådets bestyrelse forøges, og derved risikeres 

mindre fokus på kredsenes arbejde. 

- Naturparken Vestamager. 

Svend-Erik mente ikke der var noget særligt nyt. 

- Naturparken Mølleåen 

Gunnar fortalte at Naturparkens sekretariat havde fået støtte af en medarbejder 

med særlige grafiske kompetencer, derfor er der kommet et smukt logo ind på 

hjemmesiden www.npmaa.dk og en helt nyt brugervenlig hjemmeside. 

http://www.findditfriluftsliv.dk/
http://www.npmaa.dk/


- Naturstyrelsen: Nyt fra brugerrådene. 

Gunnar fortalte at Naturstyrelsen fraflyttet adressen i Fægyden i Værløse, såle-

des at alle aktiviteter samles på Boveskovgård i Dyrehaven. Ejendommen på 

Fægyden er sat til salg.  

- Nationalpark Kongernes Nordsjælland og Nationalpark Skjoldungelandet 

KNS skriver nu på høringssvar til den kommende Nationalparkplan for Konger-

nes Nordsjælland, i svaret bliver der sat fokus på blå aktiviteter, rekreative faci-

liteter, adgangsvilkår, formidling og undervisning samt adgangsforhold for han-

dicappede. 

I skjoldungelandet er kredsbestyrelsesmedlem Brian Petersen blevet valgt som 

formand for Nationalparkrådet – men det er endnu ikke afklaret, om han ind-

træder i Nationalparkbestyrelsen. 

- ”Naturparken” på Nordhavn. 

Svend-Erik fortalte lidt og oplyste samtid om kredsens arbejde for at skabe gen-

nemsejlingsmulighed i særligt løb for småbåde bag den planlagte Lynetteholm, 

der både er byudviklingsområde, men også tænkt som klimasikring af Køben-

havn. 

- Stier på tværs af kredsene, samt stien Mølleåen-Frederikssund.  

KSN har nedsat en temagruppe om Stier og adgang, og her tales der en del om 

stier der krydser kommunegrænser. Derfor vil det være en god ting at oplyse 

navne på de personer der arbejder med stier i nabokredsene. I KSV er det Lars 

Bruun fra rytterne og Ole Bertelsen fra vandrerne. På grund af nyvalg ved års-

møderne kan der ikke oplyses flere personer nu. 

- Status på vandrådene 2020 område Øresund, Køge Bugt og Roskilde Fjord 

Arbejdet er kommet i gang i alle tre vandråd – og også på Bornholm hvor der er 

stillet 6 millioner kr. til rådighed for forbedringerne af de biologiske forhold i 

vandløbene. Sekretariatet for Øresund er det samme som i sidste periode og 

derfor velfungerende allerede fra start. For Køge Bugt er det Køge kommune der 

er sekretariatskommune, og det ser lovende ud. For Roskilde Fjord/Isefjord er 

det Egedal der er sekretariatskommune og det fungerer også. Fælles for alle 

vandråd er, at deltagerne opfatter arbejdet som kompliceret. Svend-Erik nævnte 

at han i sit arbejde kun havde fokus på de brugerorienterede områder, de fag-

specifikke biologiske emner er svære for os at forholde sig til.  

            

4. Sager til drøftelse og evt. beslutning. 

- Regionsseminar på Bornholm den 25-25 april 2020.  

Kurt og Gunnar havde på forhånd opstillet et forslag til program, der blev gen-

nemgået og justeret. Da vi savnede et stærkt lokalt islæt om energi, klima og 

samspillet med naturen, blev det foreslået at rette henvendelse til Lars Gold-

schmidt der er formand for Bornholms Energi og Forsyning. Han har siden mødet 

sagt ja til at deltage søndag. 

Kurt og Gunnar gør programmet færdigt så det kan udsendes i løbe af marts – 

med tilmeldingsfrist 6. april. Det er de enkelte kredse der sender til egne med-

lemmer. Tilmeldinger sendes til Gunnar, der er sekretær for seminaret. 

Budgettet er udarbejdet ud fra en forudsætning om 30 deltagere, og der er god 

plads til alle aktiviteter. 

- Ny lokal kredsstruktur. Hvad er status?   

- Herunder de særlige vilkår, som rammer Kreds København og Bornholm. 

 Gunnar fortalte hvordan de havde grebet opgaven an. Hele kredsbestyrelsen var 

 enige om at kredsen ville være fokusråd og dermed gå forrest i prøveperioden. 

 Som forventeligt har det krævet mange timers frivilligt arbejde at finde mail-

adresser på de lokale foreninger, men den tidligere nævnte hjemmeside vil gøre 

det meget nemmere for de kredse der går over til ny struktur i år. De helt særlige 

forhold der gør sig gældende for København har der været en del drøftelser af, 

men kredsen er ikke tilfreds med de fremtidige arbejdsbetingelser. 

        -     Høring om Region Hovedstadens Regionale udviklingsstrategi. Frist 30.marts. 

 Vi har tidligere udfærdiget et høringssvar for 2012 til 2016, Gunnar har det  lig-

gende og sender det til Poul Erik der arbejder videre med høringssvaret 

 sammen med Simone. 

 



 

          - Friluftsrådets Naturpolitiske synspunkter.  

 Drøftelserne i kredsene har ført til en del bemærkninger som Poul Erik kan tage 

 med til REKU mødet. Der er også et stærkt ønske om en pixi-udgave, da hoved-

dokumentet er meget omfattende. 

-       Vores Natur på Folkebibliotekerne.  

 Niels fremviste en smuk folder fra bibliotekerne i Høje-Taastrup Kommune, her er 

 nævnt en stor del af de aktiviteter der vil komme i løbet af året. 

 -      Stier på tværs regionen, samt stien Øresund til Frederikssund 

 Stien fra Fjord til Sund har fået støtte fra Egedal Kommune og fået lovning på 

 udlodningsmidler. I januar er der indsendt ansøgning til Nordea-fonden under 

 lokale projekter, og der er begrundet håb om at modtage tilskud, således at sti-

ens forløb og oplevelser kan formidles vi App og Hjemmeside – så der ikke skal 

 afmærkes med pæle og således at ruteændringer let kan indføres på 

 hjemmesiden. 

             -    Råstofudvinding i Regionen. Ref. af følgegruppemøde den 29. januar 2020. 

 Poul Erik fortalte at han på mødet havde fået oplyst at sundhedsskadeligt 

 svævestøv kan forurene helt op til 1500 meter fra råstofgraven. Dette aspekt bør 

 indgå i vurderingen af placeringer tæt på bebyggelser og f.eks. idrætsanlæg. Vi 

 drøftede hvorledes Friluftsrådet kan få indflydelse på landsplandirektivet der  på-

lægger hver region at udpege råstofgraveområder, der kan dække regionens eget 

behov. Vi finder det tåbeligt at landets arealmæssigt mindste region med det stør-

ste befolkningsantal skal udpege områder der kan dække eget behov.  

- Kredsenes nye hjemmesider. Problemstillinger og status. 

 KSN har fået uddannet et bestyrelsesmedlem der kan vedligeholde hjemmesiden. 

 KK har indtil nu haft den hjælp at sekretariatet har redigeret hjemmesiden 

- Regionsudvalgets hjemmeside. Hvad gør vi? 

 Vi beder sekretariatet om at lægge referaterne ind på hjemmesiden, og i øvrigt 

 rette adresser mm. 

          

5.  Eventuelt.  

 Niels fortalte at udviklingen af de næste kommuneplanstrategier allerede var gået 

 i gang i flere kommuner. I Høje-Taastrup har kommunen allokeret en 

 medarbejder til at udarbejde en ny sundheds- og fritids- og friluftspolitik. Der vil 

 blive indkaldt til møder om den nye politik. 

 I Høje-Taastrup blev der i starten af februar afholdt skovhøring. På dette møde 

 var der indlæg om skovrejsning, som efterfølgende blev diskuteret i grupper, hvor 

 deltagerne kom med input til nye grønne områder, forslag til skovrejsningsområ-

der og forbedring af eksisterende områder. Dette er efterfølgende skrevet sam-

men til et dokument til byrådet. Der var 75 deltagere i mødet. 

 Boris fortalte om et projekt i Gribskov Kommune hvor meningen er at mange flere 

 af kommunens borgere skal ud at gå i gåfællesskaber. Gribskov Går Sammen 

 lyder den dobbelttydige overskrift. Projektet udføres i fællesskab med DGI 

 Nordsjælland. Videre oplyste Boris, at Hørsholm Kommune har udsendt et forslag 

 til en strategiplan for udvikling af kommunen. Forslaget indeholder næsten intet 

 om udvikling af friluftsliv. Boris sender høringssvar fra KNS. Niels bemærkede, at 

 han havde samme erfaring i sin kommune. 

  

 Helsingør Kommune har bedt Poul Erik om at indtræde i Øresundsudvalget – det 

 får vi mere at høre om. 

 

      6.  Evaluering af mødet og ønsker af dagsordenspunkter til næste møde. 

 Et møde med gode drøftelser, udveksling af synspunkter og erfaringer. 

 Næste møde 26. maj på Bastkær kl. 18.30 – og åbent hus fra kl. 17.30 

 

 

Referat 4. marts 2020 


